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INTRODUCCIÓ 

 

 

Benvinguda alcalde 

 

 

 

 

Bona tarda, veïns i veïnes, regidores, regidors… 

 

Benvinguts i benvingudes aquesta tarda i gràcies per 

acompanyar-nos. Avui encetem una convocatòria de Ple 

Extraordinari; una fórmula que surt de l’acord amb la majoria 

de forces polítique que configuren el consistori de Viladecans. 

 

Aquesta sessió neix amb l’objectiu d’aturar-nos durant una 

hora i mitja, distanciar-nos del dia a dia, de la gestió del detall i 

explicar des d’un focus ampli el que realment una ciutat com la 

nostra ha de garantir per procurar una qualitat de vida i cobrir 

les necessitats que les seves persones mereixen. I ho fem amb 

voluntat d’apropar el debat sobre la ciutat a la gent. 

 

Avui al Casal Montserrratina, un espai dels més nous de la 

ciutat (inagurat el primer any d’aquest mateix mandat) però que 

aplega entitats històriques de la nostra Vila. Un exemple 

d’espai on entitats de moltes edats i sectors conviuen i podríem 

dir que representa molt i mol bé el què som. 
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1a INTERVENCIÓ 

 

AIXÍ ÉS VILADECANS 

  

Durant els últims anys, l’objectiu de Viladecans ha estat 

convertir-se en un territori de futur per la seva gent. Un referent 

en dinamisme econòmic i de progrés dins l’àrea de Barcelona. 

Una ciutat que no es resigna i segueix treballant per fer créixer 

la qualitat de vida dels seus ciutadans i ciutadanes. 

  

Viladecans és el tercer municipi en població del Baix Llobregat i 

el 18è de Catalunya. Una ciutat que aspira a tot i manté els 

avantatges d’un poble segur i tranquil. Som la ciutat que creu 

en el futur de la se va gent i, per això, oferim qualitat de vida i 

les millors condicions per fer realitat projectes personals, 

empresarials i comercials. La nostra missió és ser la ciutat que 

fa emergir el talent del seus ciutadans i ciutadanes i el 

potencia. La nostra energia neix de la nostra gent. 

  

No podem perdre de vista els objectius de desenvolupament 

sostenible marcats per l’Agenda 2030 de la ONU, per tal que 

Viladecans contribueixi a garantir un món sostenible pel futur 

de les següents generacions. 

  

No és fàcil resumir l’Estat de la Ciutat es una intervenció 

limitada pel temps, però tractaré de fer-ho. La tasca dels 

Ajuntaments és la més propera a la ciutadania. Som 

l’administració que millor coneix les persones, i que participa en 

tots els àmbits de la seva vida: des que donem la benvinguda 

als nadons, passant pels casaments civils, la seguretat 

ciutadana, la cura de l’espai públic, l’atenció social i la mobilitat 

o la promoció econòmica. 
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Malauradament, les administracions superiors subestimen 

moltes vegades la nostra tasca i promouen lleis que limiten la 

nostra feina o no ens doten de prou finançament per portar a 

terme les nostres inversions o quan inverteixen elles 

directament ho fan amb una lentitud important com en el cas de 

l’Hospital. 

  

MOBILITAT 

  

Un dels reptes més importants a Viladecans és que, cada dia, 

la majoria de la gent es desplaça per treballar o estudiar a 

altres poblacions. Per això, la millora del transport públic és 

estratègic. 

 

Des de fa anys reivindiquem l'increment de la freqüència de 

trens que paren a l'estació de Rodalies i, també, demanem la 

reactivació del projecte del metro del Delta. 

  

La propera transformació de la C-245 amb carril segregat 

d’autobús per connectar amb Gavà i Sant Boi serà un element 

central juntament amb el nou metrobus i autobús exprés. 

 

Estem davant d’un canvi de visió en la mobilitat: estem fent 

créixer -fins a 23 quilòmetres- la xarxa de carrils bici com a 

vehicle per desplaçar-se dins la ciutat, hem engegat també els 

ciclocarrers com a alternativa quan no es poden fer carrils bici. 

I, fins i tot, estem aprop de connectar-nos amb Sant Boi i Sant 

Climent. 

   

Tampoc ens oblidem de la mobilitat a peu protegint els passos 

de zebra, pacificant el trànsit amb controls de velocitat i 

promovent el projecte “Cap&Peus” que fomenta els 
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desplaçaments a peu per anar a l’escola enlloc d’anar-hi en 

cotxe. 

  

  

ESPAI PÚBLIC 

  

El nostre model de ciutat compacta fa que la densitat de 

població estigui per sobre de la mitjana comarcal. 

  

Però també disposem de 62 hectàrees de parcs. Fa 20 anys 

Viladecans no era una ciutat de parcs. El principal n'era el de la 

Torre Roja. En canvi, ara comptem amb el del parcs de la 

Marina, del Torrent Ballester, de Can Ginestar, de la Riera de 

Sant Climent o de Can Guardiola. 

  

Per tal que siguin veritables punts de trobada, vam posar en 

marxa el projecte els Parcs Plens de Plans amb activitats els 

caps de setmana que canvien cada dos mesos adreçant-nos a 

diferents públics. En els primers quatre mesos de 

funcionament, gairebé 2.100 persones hi han participat. 

  

I gràcies als parcs, les persones de Viladecans respiren molt 

millor que les de Barcelona. La qualitat de l'aire de la nostra 

ciutat és bona tres de cada quatre dies, segons les mesures de 

la Generalitat. 

  

  

MEDI AMBIENT 

  

D’aquí la importància de seguir fent una aposta ferma pel medi 

ambient. 
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Fins ara havíem apostat per les energies renovables als 

equipaments municipals i per fomentar bons hàbits en la 

ciutadania, però amb el projecte Vilawatt, que ha rebut el suport 

de la Comissió Europea, i que ens va escollir, juntament amb 

París i Goteborg, per testar iniciatives innovadores de transició 

energètica urbana, anem més enllà. Volem convertir l'energia 

en un motor de millora social, econòmica i ambiental i 

promoure la justícia energètica. 

  

Gràcies a aquest projecte, millorarem l'eficiència dels 

habitatges amb reformes integrals, crearem una companyia 

elèctrica pròpia i posarem en circulació una moneda local 

dinamitzant els nostres comerços. 

  

En l'àmbit de la gestió de residus treballem per fomentar el 

reciclatge. La prioritat és que reciclar sigui còmode i fàcil per 

als veïns i veïnes. La instal·lació de 316 illes de contenidors 

que agrupen en un mateix punt de recollida els contenidors 

dels cinc tipus de residus (paper i cartró, vidre, brossa 

orgànica, rebuig i envasos de plàstic, llaunes i brics) evita 

molèsties de desplaçaments i ens ha ajudat a millorar les 

nostres dades de reciclatge. 

  

Per altra banda, disposem de dues deixalleries mòbils que 

complementen la deixalleria municipal i donen cobertura a tot el 

nucli urbà. A més, des de mitjans de 2017 hem posat en marxa 

un model més eficient per la recollida dels mobles i trastos vells 

assignant a cada zona de la ciutat un dia setmanal per desfer-

se de les andròmines. Així, per ara, hem aconseguit passar 

d'un 6% a un 60% d'actuacions correctes per part de la 

ciutadania. 
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Tot i això, encara hem de seguir treballant-hi. Per assolir els 

objectius de la Unió Europea del 50% de recollida selectiva el 

2020, estem treballant amb l'AMB per millorar el nostre model a 

partir d'un enfocament metropolità. I en breu llençarem una 

campanya de comunicació que cercarà la implicació de la 

ciutadania per buscar solucions conjuntes a aquestes 

problemàtiques. 

  

LES PERSONES 

  

El diàleg amb els nostres ciutadans i ciutadanes és 

imprescindible per entendre les necessitats reals de Viladecans 

en ple 2018. 

  

Tenim una ciutat jove, amb una mitjana d'edat (40,2 anys) per 

sota de la catalana. I aquesta és una bona dada que té 

Viladecans per encarar el seu futur. La nostra ciutat ha crescut 

a poc a poc els últims anys i això ens ha permès cohesionar-la. 

  

De fet, el 2017 va pujar només un 0,3% la gent que hi viu. En la 

tònica dels anys anteriors. A 1 de gener d'enguany érem 

66.733 habitants. D'aquests, només un 10,2 % ha nascut a 

l'estranger, molt per sota de la mitjana catalana (17,6 %). 

  

Que creixem poc no vol dir que no ens agradi rebre nous veïns. 

Al contrari, des del 2013 cada any organitzem l'acte de 

Benvingut Nadó, on les famílies planten 12 arbres en un dels 

parcs de la ciutat, un per cada mes de l'any, perquè creixin 

alhora que els seus fills i filles. I amb la futura ampliació del 

Parc de la Torre Roja, amb el nou barri de Llevant, crearem un 

Bosc dels Nadons on realitzar aquesta activitat de manera 

estable. 
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HABITATGE 

  

Actualment, a Viladecans hi ha 23.771 habitatges i disposem 

de l’Oficina Local d’Habitatge per informar, orientar, assessorar 

i donar suport en gestions i tràmits relacionats amb aquest 

tema. 

  

Des de l’Ajuntament estem impulsant habitatge protegit de 

lloguer i altres modalitats, com les rehabilitacions, per facilitar 

l’accés a l’habitatge de tota la ciutadania. 

  

Falta número d’habitatges de protecció oficial i borsa 

d’habitatge de lloguer 

  

Ens preocupa especialment que hi hagin persones que 

malauradament es queden sense vivenda i que els nostres 

joves no hagin de marxar de la ciutat quan puguin emancipar-

se. 

  

Apostem per noves fórmules com l’habitatge dotacional, 

destinat a col·lectius amb dificultats d’accés a l’habitatge i 

combinat amb tipologies residencials que el mercat lliure no 

cobreix. I estem estudiant com impulsar fórmules d’habitatge 

compartit intergeneracional perquè cap persona gran que no ho 

vulgui hagi de viure sola. 

  

PARTICIPACIÓ 

  

A més, som conscients de la creixent voluntat d'implicació de la 

gent per ser protagonista de la governança de la ciutat. Per 

això estem impulsant diferents formes de participació. 
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Per mencionar-ne només unes quantes, fa dos anys que 

impulsem els pressupostos participatius per definir les millores 

als barris. També hem impulsat processos participatius en la 

reforma dels jardins de Magdalena Modolell, la rambla Modolell 

o el parc de Can Guardiola; la definició del futur polígon 

industrial del centre o el nou Espai Roca, passant per la millora 

del barri de l’Alba Rosa. 

  

Més de 700.000 euros del Pressupost Municipal de l'any 2017 

s'han destinat actuacions definides a través de la participació 

ciutadana. I ho continuarem fent. 

  

Una de les millors eines d’implicació en la vida de la ciutat que 

tenim és l’empoderament de la nostra gent. Per això, vam 

impulsar en el seu moment la xarxa municipal W!Cable, que ha 

promogut l'accés de les llars a la fibra òptica, una important 

eina d'igualtat d'oportunitats per a tots els barris de la ciutat en 

la societat tecnològica actual. 

  

De fet, al 2019, ens convertirem en la ciutat 100% cablejada i 

en l’única a Catalunya amb una xarxa doble. 

  

  

  

EQUITAT SOCIAL 

  

Vull reivindicar també la feina feta aquests darrers anys per 

garantir que a Viladecans tots i totes siguem ciutadans i 

ciutadanes de primera. La crisi econòmica no ha posat fàcil 

aquest repte, però l'Ajuntament s'ha esmerçat encara més. 

  

Hem multiplicat per quatre les atencions a les famílies 

vulnerables en l'última dècada. I hem fet un important esforç 
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inversor per atendre la gent gran i la dependència: ara gairebé 

1.400 persones reben serveis d'atenció domiciliària i més de 

1.500 en disposen de teleassistència. També hem donat suport 

a les famílies amb risc de pèrdua del seu habitatge. Vull 

destacar també la feina que han fet també els treballadors i 

treballadores municipals perquè, malgrat la limitació de 

recursos que se’ns ha imposat per part de l’Estat i la 

Generalitat, hem passat d’atendre l’any 2006 a 3.582 persones 

a 11.200 persones de l’any 2017. 

  

A Viladecans també ens hem bolcat en la igualtat de gènere i 

del col·lectiu LGTBI. I ho hem fet al costat de la gent i de les 

més de 200 entitats de la nostra ciutat. 

  

Hem de reconèixer que tenim un gran actiu social. Només cal 

veure com la ciutadania s'implica amb les campanyes pel Punt 

Solidari de Viladecans (l'any passat s'hi van recollir més de 

33.000 euros i gairebé 1.500 quilos de menjar). I cal donar les 

gràcies a les entitats per la seva capacitat de mobilització tant 

en temes solidaris com per la seva implicació en els diferents 

actes de la ciutat, com ara el Carnaval. 

  

Ens estimem les entitats i els oferim suport a l'Ateneu de 

Cultura Popular Can Batllori i l'Ateneu d'Entitats Pablo Picasso, 

a més dels cinc casals de barri, que cada vegada més, volem 

que treballin projectes en xarxa per multiplicar el seu ressò. 

  

Per cert, en breu començaran les obres de reforma la sala 

polivalent de Can Batllori i el local de l'associació veïnal La 

Unión per seguir dotant d'espais adequats a les entitats. 

  

  

ESPORT 
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A més, l’esport és una pràctica generalitzada a la nostra ciutat. 

  

A Viladecans disposem de 40 entitats esportives i una gran 

varietat de complexos. En són exemple els espais d'esport a 

l'aire lliure com l’Street Workout o les taules de ping-pong i fut-

toc que hem estrenat en l'últim any. Pel que fa a les 

instal·lacions cobertes, al 2017, Atrium i Podium van registrar 

un total de 960.000 usos i amb un total aproximat de 9.000 

usuaris, l’any 2014 eren 4.010. Tots aquests espais són 

utilitzats per milers de famílies convertint-se així en les 

instal·lacions més vives i cohesionadores de la nostra ciutat. 

  

També al 2017 vam poder, per fi, reformar el camp de softbol. I 

s’ha aprovat ja les obres de reforma i millora dels dos camps de 

futbol, amb nova gespa i noves instal·lacions. Alhora, farem 

també una inversió al camp de beisbol per millorar les 

instal·lacions d’atletisme fins que es pugui construir la nova 

pista, de la qual ja tenim el 50% dels terrenys. 

  

A més llarg termini, el futur passa per construir un tercer 

complex esportiu a Can Ginestar, del qual ja comencem a 

elaborar projecte integrat amb la nova biblioteca. 

  

Paral·lelament, quan l’Ajuntament disposi de la totalitat de Can 

Sellarés, començarem a planificar les noves instal·lacions 

esportives. 

  

L'esport ens ha donat també projecció exterior. Val la pena 

recordar que el 2017 vam ser Ciutat Catalana del Softbol i el 

Beisbol, justament en l'any que celebràvem els 25 anys dels 

Jocs Olímpics de Barcelona amb els voluntaris i voluntàries de 
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la ciutat d'aquella cita olímpica en la qual el beisbol ens va 

posar en el mapa. 

  

EDUCACIÓ 

  

He parlat del futur vàries vegades en aquesta intervenció. 

L’aposta de futur d’aquesta ciutat ha estat, és i serà l’aposta 

per l’educació. 

  

Tenim un pla de millora de l’èxit educatiu i un pla de 

tecnologies. Aquests ens marquen tant l'objectiu com els 

mitjans per assolir el repte més gran mai plantejat per una 

administració local: impulsar la innovació pedagògica de tots 

els centres educatius d’una ciutat a partir de tres elements: 

l’accés a la tecnologia, el canvi metodològic basat en la 

capacitació del professorat, i la creació de comunitat. 

  

El resultat és que els centres educatius s'han imbuït de l’esperit 

emprenedor de la ciutat i, per tant, de la cerca de les 

tendències pedagògiques com a clau de millora de l'èxit 

educatiu. Es molt d’agrair la feina feta en aquest sentit per la 

comunitat educativa, en especial pels docents. 

  

Un dels millors exemples de que la ciutat aposta per l’educació 

ha estat la creació, amb impuls de l'Ajuntament, de la Xarxa 

d'Innovació Educativa, motor d’un ecosistema que afavoreix la 

pròpia iniciativa dels centres a l’hora de millorar la seva pràctica 

educativa. 

  

Fruit d’això, les nostres escoles són referents a nivell català i 

europeu en molts àmbits relacionats amb la tecnologia, amb les 

noves metodologies, l'educació emocional a les aules i la 

personalització de l’aprenentatge. 
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A Europa hi ha països en els que ens podem inspirar i per això 

hem impulsat, també, la participació en Projectes Europeus en 

matèria d’Innovació Educativa al costat de Finesos, Suecs i 

Alemanys que hem incorporat a les escoles de Viladecans. 

D’això n’estem especialment orgullosos perquè ens permet 

compartir les experiències més avançades en educació i posar-

les a l’abast de la nostra comunitat educativa. 

  

La feina d’internacionalització ha recollit els seus fruits. La 

Xarxa d’Innovació Educativa ha estat reconeguda com una de 

les bones pràctiques europees pel programa URBACT de 

desenvolupament de les ciutats a Europa, i, el projecte IMAILE 

ha posat sobre la taula dos prototips d’Entorns Personals 

d’Aprenentatge -únics en Europa- que han estat creats d’acord 

a les necessitats i aportacions dels nostres docents i alumnes. 

  

Seguint aquesta empenta, la futura biblioteca central de Can 

Ginestar naixerà com la primera biblioteca de nova generació 

de la xarxa de biblioteques de Catalunya. Es tracta d’un 

projecte pioner, especialitzant-se en la innovació educativa i 

divulgació científica, amb espais que serviran de laboratori de 

coneixement. També volem crear l'Aula del Futur, un espai 

estable de formació, experimentació i innovació constant per 

als nostres centres. 

  

Com espai d’experimentació, va néixer també l'Ateneu de les 

Arts, un centre públic per les vocacions artístiques amb un 

mètode comunitari d'educació no formal. Aquest projecte ha 

contribuït a consolidar Viladecans com un referent comarcal en 

cultura junt amb la programació singular del nostre festival Al 

Carrer i el teatre Atrium Viladecans, tot un referent al Baix 

Llobregat i l’area metropolitana. 
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OCUPACIÓ I EMPRESA 

  

I finalitzo amb el tema que, juntament amb l’educació i l’atenció 

social, ha significat més la tasca de l’Ajuntament de Viladecans 

en aquests anys: parlo de la promoció econòmica. 

  

A Viladecans tenim 18.830 llocs de feina, tres de cada quatre 

són del sector serveis, i el comerç segueix sent un important 

motor d'activitat. Treballem per ampliar aquesta xifra i per 

diversificar-la, en el sector del turisme i les activitats 

innovadores, per exemple. 

  

La millora dels nostres indicadors econòmics ha tingut com a 

tractor indiscutible la creació de les zones econòmiques de la 

ciutat: des del parc d’oficines Viladecans Business Park on 

conviuen empreses multinacionals com Unilever o Ingram 

Micro amb PIMEs locals com Medcomtech, Viladesign 

Engineering o Connatura; fins a l’impuls del sector de Ca 

n’Alemany, on es va instal.lar el 2016 la multinacional Neinver o 

la plataforma logística europea de Desigual. 

  

En aquest sentit, el principal creixement que ha tingut 

Viladecans, malgrat la crisi, ha estat en sòl destinat a activitat 

econòmica, que ha doblat el sòl destinat a altres usos. 

  

Properament, posarem en marxa el Centre d'Innovació 

Empresarial, situat al Cubic, que serà un espai 

d'acompanyament a emprenedors i empreses orientades a la 

innovació. El centre disposarà d’un laboratori d'electrònica i 

impressió 3D per desenvolupar projectes empresarials 

relacionats amb l'Internet de les Coses i esdevindrà un espai 
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obert als emprenedors on treballar els seus projectes envoltats 

d'altres emprenedors. 

  

A més, seguint amb l’estratègia Viladecans & CO, de 

col.laboració de la ciutat amb les empreses, hem potenciat la 

creació d’StarTups de distribució agroalimentària sostenible o 

el projecte Ecoindústria per al foment de l’economia circular. I, 

fins i tot, hem creat la jornada anual de indústria i innovació 

IND+I, un singular espai de reflexió i debat que es convertirà en 

uns anys en ‘LA’ trobada sobre nova indústria. 

  

Promovent aquest ecosistema, hem contribuït, sense dubte, a 

generar noves oportunitats d'ocupació a la ciutat. Del 2013 al 

2017 la taxa d’atur s’ha reduït en 9’5 punts. Hem passat del 

21’4% de taxa d’atur a l’11,9. El que suposa gairebé igualar la 

taxa amb la resta de Catalunya i entorn metropolità. No 

obstant, la reducció de la desocupació a Viladecans ha esta 

molt més intensa, ja que ha baixat un 36% mentre que la mitja 

de Catalunya se situa només al 30%. Això significa que el 

nombre de persones aturades s’ha reduït més del 57%, és a 

dir, en 2.857 persones. 

  

Som conscients que encara queda treball per fer. Ens preocupa 

que l'atur està colpejant les nostres dones i les persones 

majors de 45 anys de manera una mica més intensa que arreu 

de Catalunya i també que els nostres joves trobin dificultats per 

accedir al mercat laboral. 

  

Amb aquest objectiu impulsem molts programes a través de 

Can Calderon. D'una banda per ajudar a les persones a 

emprendre el seu propi negoci i, de l'altra, per fomentar la 

contractació entre les empreses. Un d'aquests programes, 

http://www.viladecans.cat/ca/innovacio_industrial
http://www.viladecans.cat/ca/innovacio_industrial
http://www.viladecans.cat/ca/innovacio_industrial
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“Fem Ocupació per a Joves” ha acabat fa unes setmanes i ha 

aconseguit una inserció laboral del 80%.  

I és que a Viladecans es pot crear una empresa en 24h!  

Això ens demostra que estem en el bon camí. 

  

Però Viladecans no es vol aturar aquí: ja hem començat a 

renovar el polígon industrial més antic del municipi, el Polígon 

del Centre, i en l'horitzó estan l'Espai Roca  i els terrenys 

integrats a la ciutat aeroportuària. 

  

Per altra banda, des del Parc Agrari, amb 580 hectàrees 

pertanyents a Viladecans, es treballa per rejovenir l’activitat i 

fomentar una producció agrària de qualitat respectuosa amb el 

medi ambient. Per això, fomentem el producte de proximitat en 

les compres de consumidors i la seva utilització per part dels 

restauradors. I en breu llençarem un nou segell local que 

l’identifiqui. 

  

Viladecans és també una ciutat de compres. A més de 

consolidar l'eix comercial de proximitat a l’aire lliure conformat 

per les botigues al Barri Antic i l'Eixample - que amb la 

peatonalització de la Plaça de les Palmeres, aconseguirem 

finalitzar la seva unió- fruit del treball conjunt amb les 

associacions comercials, hem assolit un interessant mix amb el 

centre comercial urbà Vilamarina, ara centrat en la compra i oci 

familiar, i la recent implantació del centre outlet més gran a 

Catalunya al sud de Barcelona, Viladecans The Style Outlets. 

  

Com veieu, tenim molt clar el camí que ha de seguir Viladecans 

i tenim l’empenta que es necessita donada la joventut de la 

nostra societat. Aquesta és la millor dada que té Viladecans per 

encarar el seu futur, un futur que passa per: 
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1. Seguir impulsant estratègies de creació de nous llocs 

de treball que permetin generar noves oportunitats de 

feina pels nostres veïns i Veïnes. 

  

2. Sabem també que la millor inversió de futur sempre és 

en educació. Hem de seguir liderant en innovació 

mitjançant el segon pla d’inversions en l’èxit educatiu i 

de suport a les escoles. 

  

3. Cal perseverança en la reivindicació de l’increment de 

freqüència dels trens. Hem d’aconseguir que tots els 

trens que passen per Viladecans, hi tinguin parada. I 

reforçar el sistema de transport públic amb les noves 

línies d’autobusos i metrobus. 

 

4. Continuar projectant, encara amb més força, la nostra 

‘marca’ de ciutat al delta del Llobregat, a l’àrea 

metropolitana de Barcelona, a Catalunya, a Espanya i a 

Europa.  Projectes de foment del nostre atractiu turístic 

com el nou festival d’art al comerç o el llançament dels 

nous ambaixadors i ambaixadores de la ciutat, ens 

ajudaran així, el treball conjunt amb els diferents agents 

de la ciutat per aquest propòsit. 

  

Hem treballat amb decisió durant molts anys per tal que 

Viladecans sigui una ciutat que no es resigna i que pensa en el 

futur. Estem orgullosos de reconèixer que estem recollint bons 

resultats i estem plens d’energia i il·lusió  per seguir treballant-

hi. 

  

Moltes gràcies. 
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2a INTERVENCIÓ 

 

Gracias a todos por las intervenciones. Creo que hemos 

conseguido un ejercicio muy interesante, que es que, a partir 

del debate de la ciudad, hacer un debate sobre la gestión que 

hacemos todos en el Ayuntamiento, todos los grupos políticos. 

Creo que eso han reflejado un poco las intervenciones de todos 

los grupos políticos. Y creo, además, que han salido cosas, 

como están saliendo en todos los plenos, que el euipo de 

Gobierno, y aquí se ha dicho, incorpora otras que nosotros –

lógicamente, no somos perfectos, tenemos nuestros errores– y 

creo que la virtud está en ser capaces, entre todos, ir 

mejorando e ir beneficiando a los ciudadanos y ciudadanas, 

que al final son ellos los que nos han puesto aquí. 

 

Creo que hay una cosa que hemos de tener muy clara: en 

Viladecans, este año, hemos conseguido tener el mismo 

presupuesto que hace diez años, y esto es muy significativo. 

Hace diez años el Ayuntamiento de Viladecans tenía el mismo 

dinero que tiene este año, pero con una diferencia: tenemos 

hoy –ya se ha dicho antes– tres, cuatro veces más presupuesto 

de servicios sociales, más presupuesto en materia de 

educación y promoción económica... Es decir, hemos 

mantenido los ingresos del Ayuntamiento, hemos conseguido 

llegar con muchos menos ingresos del Ayuntamiento a 

potenciar determinadas políticas. Se puede estar más o menos 

de acuerdo, pero son las políticas que nosotros hemos 

considerado principales y hemos dejado de hacer otras cosas.  

 

Seguramente, si hubiésemos baldeado más, seguramente las 

calles, en algunos momentos, estarían mejor, pero hay que 

optar por baldear más o dedicar más dinero, por ejemplo, a 

promocionar las escuelas de Viladecans o, como es el caso, 
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cuando hemos dicho que se atiende, que hemos llegado a 

atender a unas 13.000 personas. Hace seis, siete años, 

atendíamos solo a 3.000 personas en servicios sociales. Eso 

también significa que, cuando nosotros hablamos de que 

atendemos a 13.000 personas en servicios sociales, no 

significa que vienen y se van: significa que muchas de esas 

atenciones, y muchas de esas reuniones, y muchos de esos 

servicios que se hacen a través de Servicios Sociales, Can 

Calderon y los trabajadores municipales, luego suponen becas, 

ayudas a familias, ayudas a la dependencia, políticas 

redistributivas. Es decir, nosotros no creemos en la bajada 

generalizada de impuestos. Creemos en tener unos impuestos 

justos y equilibrados. También les he de decir que, en todos los 

municipios, las oposiciones dicen que los impuestos están muy 

altos y, en todos los municipios, los gobiernos decimos que 

están equilibrados. Al final, el ciudadano está pagando más o 

menos lo mismo, con diferencias. Son importantes, y aquí lo 

han dicho algunos, los servicios que se perciben. Nosotros lo 

que hacemos es, sobre todo, potenciar la redistribución, 

potenciar después aquellos que menos recursos tienen. 

Lógicamente, tienen ayudas para la vivienda, para el comedor 

escolar, para las becas y ayudas para toda una serie de cosas. 

  

Y esto es lo que creo que hemos de tener muy claro: que en 

una circunstancia tan difícil como la que hemos vivido, 

Viladecans ha sabido, o ha podido, resistir mejor que otras 

ciudades. No digo que bien, porque hay muchas familias que lo 

han pasado y lo siguen pasando mal, y también las hay que 

han empezado a trabajar y los salarios no les dan lo suficiente 

para salir de la pobreza, y siguen teniendo necesidad. Por 

tanto, lo que hemos de crear son mejores puestos de trabajo, y 

alguno de ustedes también lo ha dicho, de más calidad para 
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que la gente de Viladecans tenga más oportunidades, pero que 

realmente ese esfuerzo se ha hecho. 

 

Y esto es lo que me gusta de Viladecans. A mi, y no quiero 

parecer complaciente, a mi me gusta Viladecans. Y lo que me 

gusta de Viladecans es, evidentemente, la gente, estoy 

orgulloso, por ejemplo hablando de castellers, que llevan poco 

tiempo y ya están ahora a ver cómo conseguimos un espacio 

para que puedan subir más en altura y poder competir mejor. Y 

hemos de ver cómo lo hacemos. Hace unos años eso era 

impensable. O tener la tradición más nueva en cultura popular, 

como es la del Mamut, conocida y generalizada en todo el 

municipio. O los parques. Esto lo quiero significar porque 

atiendo y hablo con muchas personas que vienen de fuera de 

Viladecans, y nosotros quizás no nos damos cuenta de esos 

espacios que tenemos, de la calidad de esos espacios. O de 

nuestro patrimonio, el nuevo y el antiguo.  

 

Todo eso hace que me guste Viladecans, pero... ¿saben lo que 

realmente hace que me guste Viladecans? Es que no nos han 

regalado nada. Nada. Todo lo que tenemos lo hemos luchado. 

Hace un rato estábamos comentando que en pocos meses, 

seguramente, empezarán las obras del hospital. Ya está, yo no 

lo dudo. Se va a tardar en los trámites administrativos, pero 

estoy convencido que la Generalitat está tan interesada como 

nosotros en que esa obra empiece ya. Pero es que hace cinco 

años habíamos 5.000 personas manifestándonos porque el 

hospital no se nos iba a hacer, no se nos iba a ampliar. Y 

tuvimos que salir a la calle. La gente, no el Ayuntamiento, no 

los partidos, la gente de Viladecans montó la manifestación 

más grande que ha habido en un equipamiento sanitario en 

Catalunya. Y por eso, seguramente hoy, en parte, podemos 

decir que en unos meses empezarán las obras del hospital.  
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Y cuando decimos que Roca es el gran futuro de la ciudad, es 

el gran espacio que va a generar actividad y economía, quiero 

recordar que hace siete años estábamos manifestándonos con 

los trabajadores de Roca por el ERE que afectaba a una gran 

parte de las familias de la compañía, y que teníamos todos 

cierto pesimismo sobre el futuro de la fábrica. Y hoy eso se ha 

despejado, y lo ha hecho en parte porque nos hemos 

arremangado con la compañía, porque los trabajadores 

también han hecho y están haciendo su trabajo desde la 

compañía y porque eso ha generado la confianza suficiente 

para llegar al proyecto que vamos a realizar.  

 

O en el tema de la educación. No nos daremos cuenta hasta 

dentro de unos años de todo lo que ha pasado, y es 

espectacular: en doce años, los resultados educativos de 

Viladecans han mejorado ¡20 puntos! Superan la media de 

Catalunya. Y todos sabemos cómo estábamos hace unos años. 

Y eso no hemos sido tampoco solo los que estamos aquí, ni la 

Generalitat. Eso es la labor de los maestros, de las escuelas de 

Viladecans que han acogido los proyectos que se les han 

propuesto, que los han trabajado, que los han mejorado y que 

el esfuerzo que han hecho, pese a todas las dificultades que 

tenían –¡que las tenían!– ha significado eso. Creo que 

podemos estar orgullosos, que hoy las escuelas de Viladecans 

son de las que tienen mejores resultados educativos de 

Catalunya. Y ya no hablo en lenguas, que eso también 

eliminaría algunos debates, ya que, si miráramos los datos, nos 

los podríamos ahorrar. 

 

Pero se ha de destacar de nuevo: no nos han regalado nada. Y 

eso es lo que me gusta de Viladecans. Creo que ese es el valor 

y ese es el espíritu que hemos de seguir teniendo, 

construyéndolo entre todos, pero sabiendo que las cosas las 
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hemos de luchar. Tendremos que luchar por el Metro del Delta, 

porque no nos lo van a regalar. Pero tampoco nos iban a poner 

la obra de la carretera y, al final, nos juntamos los 

ayuntamientos, fuimos a la Generalitat, nos plantamos allí y 

vamos a tener un metro exprés de autobuses, un metro-bus 

con carril segregado del que va a empezar la obra. Se está 

acabando el proyecto, entra en licitación también y 

mejoraremos sustancialmente el transporte en Viladecans. Sí, 

también está la frecuencia de trenes. Esa es la espina que 

tenemos, que es verdad que tenemos dificultades técnicas que 

espero que en poco tiempo se puedan solventar. Pero que 

también es nuestra espina. Hemos de mejorar el transporte 

público.  

 

Hemos de seguir con la apuesta educativa, mejorando las 

escuelas, también estoy convencídisimo: es nuestro futuro. 

Vamos a hacer otro esfuerzo suplementario, pese a que el 

Ayuntamiento de Viladecans, lo vuelvo a decir, no tiene 

competencias en materia educativa. Vamos a coger todos los 

centros de la ciudad y vamos a plantear otro plan de choque, 

de inversiones en obras y también en apoyo a proyectos para 

hacer otro salto más para intentar mejorar aún más las 

capacidades de nuestros maestros, porque han demostrado 

que lo saben aprovechar, que esto es lo bueno. Cuando tú 

planteas una política y esa política tiene resultados –

evidentemente mejorando las instalaciones, y  todos nos 

acordamos del instituto que falta por construir y de la situación 

de la Escuela Mediterrània.  

 

Pero aquí lo que se ha demostrado es que si tú haces apuestas 

políticas con los sectores y los implicas, al final las cosas salen. 

Y vamos a seguir así, lógicamente, apostando por la promoción 

económica. En parte, que Viladecans haya resistido mejor que 



22 
 

otras ciudades de nuestro entorno esta situación de crisis es 

por el modelo de desarrollo y la estrategia que hemos seguido. 

Por eso hemos tenido mejores resultados de ocupación que 

otras ciudades, el paro ha descendido más que en otras 

ciudades. Porque hemos creado espacios nuevos, modelos 

nuevos de empresas que se puedan instalar aquí y no en otros 

municipios de al lado porque no existe esa posibilidad. Y eso 

es planificación, una planificación que hemos hecho hace 

mucho tiempo pero que está dando sus resultados. Y eso es lo 

que nos ha ayudado a seguir adelante. 

 

Creo que Viladecans tiene que seguir luchando por seguir 

adelante con ese modelo, porque hay un dato que es 

importantísimo: hace unos cinco o seis años, el 75 % de la 

gente de Viladecans –lo he dicho al principio– tenía que salir de 

la ciudad para ir a trabajar y eso da muchas problemas de 

movilidad y también de estar menos tiempo en casa, con tu 

familia, con la ciudad, en asociaciones, haciendo cosas, porque 

utilizas dos-tres horas, cuatro, de tu vida para trasladarte a otro 

sitio, para irte, para comprar fuera y no comprar aquí. Por eso 

también es tan importante crear puestos de trabajo en 

Viladecans, dar oportunidades a la gente de Viladecans para 

trabajar aquí, de no tener que moverse. Claro que también 

vendrá mucha gente de fuera, no somos ilusos en eso, pero 

también por ello esa apuesta tiene que seguir. Porque 

intervendrán no solo en mejorar la calidad de vida de la gente, 

sino también en posibilitar que tenga más horas para disfrutar 

de la ciudad. 

 

Por tanto, me gusta Viladecans. Si podemos resumir, yo creo 

que a todos nos gusta Viladecans. Pero sobre todo nos gusta a 

todos por ese carácter de no resignarse, de luchar por las 

cosas, lo que hemos expresado todos de diferentes maneras, 
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que hemos de continuar y que estoy seguro que, con el espíritu 

que aquí todos hemos tenido, lo seguiremos teniendo en esta 

ciudad. 

 

Muchas gracias y buenas noches a todos. Gracias también a 

quienes habéis venido a esta sesión extraordinaria del pleno. 

 

 

INTERVENCIONS EN VÍDEO:  

 

http://www.viladecans.cat/ca/actes-de-plens-municipals 

 

 

http://www.viladecans.cat/ca/actes-de-plens-municipals

